

## **REZEKI SECUPAK TAKKAN JADI SEGANTANG**

---



---

**S**atu lagi pepatah yang selalu dipersoalkan oleh banyak pihak yang berbunyi '**rezeki secupak takkan jadi segantang**'. Kebanyakan mereka menganggap pepatah ini sudah lapuk serta tidak sesuai lagi di zaman yang serba maju ini.

Sepintas lalu kalau kita ambil perhatian memang ia menepati seperti yang dianggap oleh banyak pihak ini, seperti yang pernah saya sebutkan berkali-kali sama ada tulisan atau percakapan di mana-mana ada kesempatan bahawa saya juga pada awalnya beranggapan demikian.

Tetapi sebaliknya seperti pepatah '**biar mati anak jangan mati adat**' dan beberapa ungkapan lain lagi samalah sifatnya dengan pepatah ini. Untuk sama-sama kita renung dan fikirkan sejauh mana benarnya andaian ini, saya cuba huraikan secara ringkas akan hikmah, erti dan makna disebalik ungkapan ini.

Kita sebagai manusia atau insan yang dikurniakan Allah SWT mempunyai sifat-sifat dan kelebihan yang tidak kedapatan kepada makhluk lain, seperti segala macam jenis haiwan umpamanya. Keistimewaan yang ada kepada manusia jika dibandingkan dengan haiwan selain dari beberapa sifat tertentu ada dua lagi sifat dan kelebihan iaitu '**akal dan ikhtiar**'. Allah SWT mengurniakan kedua-dua kelebihan ini untuk kita manfaatkan sebaik-baiknya, terserahlah kepada setiap individu itu cara-cara mereka dan kaedah mereka sendiri.

Dalam pada itu, sebagai insan biasa kedapatan ada tiga perkara yang kita sendiri tidak tahu dan boleh mengagak apa akan berlaku kepada diri kita baik dalam keadaan semasa lebih-lebih lagi masa depannya, tiga perkara yang berkenaan adalah:

- Pertama - Rezeki
- Kedua - Jodoh pertemuan
- Ketiga - Ajal dan maut

Ketiga-tiga perkara ini semuanya adalah dalam pengetahuan dan ilmu Allah SWT belaka. Sebanyak mana rezeki kita, dengan siapa akan bertemu jodoh dan berapa tahun umur kita, dan bila kita akan mati semuanya tidak dapat kita duga. Dalam pepatah ini kita tumpukan perhatian dengan pepatah yang menjadi kontroversi ini, iaitu mengenai dengan **'rezeki secupak takkan jadi segantang'**. Sebanyak mana rezeki kita dalam apa juga pekerjaan yang kita buat dan lakukan baik petani, nelayan dan lain-lain terutama dalam dunia perniagaan, kita tidak mengetahui beberapa pendapatan, berapa keuntungan atau sebaliknya mengalami kerugian tergantung kepada usaha dan ikhtiar dengan menggunakan akal yang dikurniakan Allah. Setelah berusaha dengan bersungguh-sungguh, dapat keuntungan sekian-sekian banyak pada hari itu, bulan itu dan tahun itu, maka di sini barulah sesuai pepatah ini digunakan.

Begitu juga seorang petani yang mengerjakan sawah padi, setelah mereka berusaha dengan sungguh-sungguh menurut daya usaha yang semestinya dilakukan dengan betul menurut kebiasaan seperti dirumput, dibaja, disembur racun dan sebagainya, maka pada tahun itu kita dapat sekian-sekian ratusan gantang misalnya, maka barulah pepatah ini boleh digunakan, tetapi jika sebaliknya kita biarkan saja sawah kita itu ditumbuhi rumput, tidak dibaja dan dipelihara dengan baik atau dengan berserah saja kepada takdir, maka pepatah ini bukanlah pada tempatnya digunakan.

Begitu juga jika seorang nelayan yang turun menangkap ikan di laut, jika kita membawa jala atau jaring yang sudah koyak misalnya atau lain-lain kekurangan dengan tidak mengikut cara-cara yang semestinya sebagai seorang nelayan yang berakal sempurna, maka kita serahkan saja kepada nasib, **'jika rezeki secupak takkan jadi segantang'** maka pepatah ini bukanlah pada tempatnya. Maka begitu jugalah dengan lain-lain pekerjaan yang kita lakukan dengan sambil lewa menyerah kepada nasib, maka pastilah rezeki kita yang sepatutnya dapat segantang bukan saja dapat secupak malah lebih kurang lagi dari itu.

Dalam pepatah lain ada diungkapkan dengan jelas hujah-hujah yang menggalakkan setiap orang berusaha dengan sungguh-sungguh seperti berikut:

*Tidak ada yang :*  
*Pipih datang melayang :*  
*Tidak ada yang :*  
*Bulat datang menggolek; dan*  
*Tidak akan ada :*  
*Bulan jatuh ke riba.*

Di sini sudah amat jelas menggambarkan betapa setiap orang itu harus berusaha dan berikhtiar dengan bersungguh-sungguh bagi mendapatkan rezeki.

Pepatah di bawah ini juga sudah cukup menggambarkan bagaimana seseorang itu harus berusaha dengan gigih iaitu '**kalau tidak dipecahkan ruyung di manakan dapat sagunya**'. Terpulanglah kepada setiap individu membuat tafsiran sendiri-sendiri. Bagi saya pepatah ini tidak ada cacat celanya dan ia adalah sesuai dengan sebarang waktu dan masa.